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���� – Preddverje Cankarjevega
doma bo od jutri znova v znamenju
knjig. Začela se bo namreč 21. pro-
dajna razstava tujih knjig Frankfurt po
Frankfur tu, ki bo do 13. novembra
predstavila izbor najboljšega, kar je v
zadnjem letu nastalo v svetovni knjižni
produkciji. Na njej bo na ogled okoli
10.000 tujih knjižnih naslovov, pri če-
mer bo prevladovala literatura v an-
gleščini, napoveduje Edvard Pergar
Ko n e s t a b o , vodja knjigarne Konzorcij,
ki ta sejem organizira.

V nasprotju z večino knjižnih razstav
in sejmov bo Frankfurt po Frankfurtu
tudi tokrat razdeljen po vsebinskih
sklopih in ne po založnikih. Knjige

bodo razvrščene v osem tematskih
skupin: družboslovje in humanistika,
ekonomija, tehnika in informatika,
matematika, fizika in astronomija, na-
ravoslovne vede, priročniki in turistika,
umetnost in arhitektura ter leposlovje,
literarne vede in jeziki. Razstava bo
zajemala vsa področja sodobne knjiž-
ne produkcije; kot po navadi bo izšel
tudi katalog, in sicer bo na voljo tako v
fizični obliki kot na spletnih straneh
(www.konzorcij.com in www.mladin-
ska.com/FpoF).

Letošnji sejem bo posebno opozoril
na ameriško založbo Wiley, ki letos
slavi 200-letnico obstoja, predstavili pa
bodo tudi izbor okoli 1000 naslovov, s

katerimi se je na letošnjem Frankfurt-
skem knjižnem sejmu kot glavna gostja
predstavila katalonska književnost ozi-
roma kultura; tu bo Katalonija pred-
stavljena predvsem z monografijami in
turističnimi vodniki. Po tradiciji bodo
na sejmu nekaj pozornosti posvetili še
tistim slovenskim avtorjem leposlovne
in strokovne literature, katerih dela so
v minulem letu izšla v tujih jezikih.
Med najbolj prevajanimi leposlovnimi
avtorji sta bila Drago Jančar in Jani
Virk, med strokovnimi izdajami slo-
venskih avtorjev pa ponovno prevla-
dujejo dela Slavoja Žižka; na razstavi
bo kar 15 njegovih knjig, mnoge od teh
so izšle v francoščini. ���
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– Z nocojšnjo projekcijo fil-
ma Darjeeling ekspres ameriškega re-
žiserja Wesa Andersona (avtorja Ve -
ličastnih Tennenbaumovih) se za-
čenja osemnajsti ljubljanski medna-
rodni filmski festival, vse bolj popu-
larni Liffe (v zadnjih letih je imel po
50.000 gledalcev), na katerem se bo do
21. novembra v različnih programih
odvrtelo okoli 100 filmov. Tekmovalni
program se imenuje Perspektive, v
njem bodo prikazani prvenci mlajših
režiserjev, mednarodna žirija (Andrej
Blatnik, Enrico Chiesa, Alexis Tiose-
co) pa bo najboljšega nagradila z vo-
domcem. Gledalci bodo lahko gla-
sovali za filme v drugih programih
(Panorama svetovnega filma, Kralji in
kraljice). Na Liffu bosta prikazana tudi
oba filma, ki sta nominirana za le-
tošnjo nagrado Evropske filmske aka-
demije – romunski 4 meseci, 3 tedni in

2 dneva Christiana Mungiuja (dobit-
nik zlate palme v Cannesu) in nemški
Z druge strani Fatiha Akina. Novemu
romunskemu filmu je sploh na-
menjen poseben program.

Jutri bo Liffe stekel s polno paro,
torej z 20 filmi, ki bodo prikazani v
dvoranah Cankarjevega doma, Slo-
venske kinoteke, Kinodvora in v mes-
tnih kinematografih Komuna in Vič. S
Pesmimi iz drugega nadstropja se bo
začela retrospektiva švedskega reži-
serja Roya Anderssona, s filmom V
ponedeljek zjutraj retrospektiva gru-
zijsko-francoskega cineasta Otarja Io-
sselianija, s Prostim plavanjem Bor isa
Hlebnikova in z Begom v Brighton
Paula A. Williamsa pa tekmovalni pro-
gram Perspektive, med drugimi pa bo
na sporedu tudi Akinov film Z druge
s t ra n i . ��

�����
���� – Gledališki kolektiv De j m o
stisnt teatra bo nocoj v Menzi pri koritu
na Metelkovi premierno uprizoril po-
litično satiro Diareja za predsednika,
predstavo, ki je pravzaprav nekakšno
nadaljevanje uspešnice Diareja pod Slo-
ve n c i izpred štirih let; ta je doživela pri-
bližno sto ponovitev po Sloveniji in v
drugih državah nekdanje Jugoslavije.
Diareja za predsednika, sicer že deveta
celovečerna predstava Dejmo stisnt tea-
tra, se tako kot njena predhodnica nav-
dihuje pri znamenitem stripu Tomaža
Lavriča, ki že vrsto let izhaja v tedniku
Mladina.

Satirična komedija, režira jo Ma re
Bu l c (za to priložnost si je nadel psev-

donim Bare Mulc), po vsebini in formi
sledi Lavričevemu »mini« stripu: v ak-
tualno sedanjost postavljena ohlapna
zgodba, ki je nastala z dramatizacijo že
omenjenih stripov, razgalja in smeši po-
litične veljake z vseh strani, njihove
oblastniške kaprice, zasleduje turbulen-
ce ob menjavi oblasti ter relativizira
spremembe, ki naj bi jih volitve prina-
šale. Po uprizoritveni plati ohranja mi-
nimalizem radikalne redukcije stripov-
skih sredstev, ki ga prenaša v gledališki
medij – a ustvarjalci napovedujejo, da le
zato, da bi dosegli maksimalni (komični)
učinek. Predstava bo imela ta mesec
predvidoma deset ponovitev. ��

�������
��
����
���	
������

"
�����������
��
�������#�����$
��������������
�
�������������
������

��
���������������
������
�
��������������"��
���%������ ���&�'������

����&���������"��
��������
��
������������
��
�����(��
�$��#���#
�������

���������$��
�(��#!

��
��

�
��

��
	�


�
�

��
�

�
��

�	
��

��
�

�
�

	�
�

�����������������������������
���������� ����������
����

���!������"����
�� ����	�
���!���" ��	�
��#�$��
��
���� ��"�
%
�
�
	�
�������������������������������#��$�����������
%�������������&�����
����������������!������$���������������

&��������!�
������������!����!�������������������!������������

&�����!�'�(�(�)�)�)��#�������*������#�(�!�������������(�&��������(��

���*���������#��
������������$���+���*��������������

!����������!������&�����
��� '
���
�������������	
��

����,��!���������!��!��
�����#�������#�
����������
��

������#��������
��-��
��.���#����
����!��#��������������#�

�����$��#��!���������.���*����/*�����.���#����
���������

������#����������������������

���������
– Podjetnik in donator Igor
Lah (na sliki desno ob podarjenem
platnu) je Narodni galeriji podaril
sliko Ko n j i č k i slikarja Zorana Mu-
šiča, ki si jo lahko ogledate v stalni
zbirki Evropski slikarji. Donator je
povedal, da njegova zasebna zbirka
vključuje večje število slik Zorana
Mušiča, za katere pa še ne ve, ali jih
bo prav tako doniral galerijam. Di-
rektorica Narodne galerije Barbara
Jaki je povedala, da slika pomembno
dopolnjuje razstavo vidnih evrop-
skih slikarjev 20. stoletja, ter pou-
darila, da je donacija zgleden primer,
kako lahko umetnostni meceni obo-
gatijo galerijske zbirke. (�)
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– Na 14. seji nacionalnega sveta
za kulturo so večino časa posvetili vpra-
šanju, ali naj ima Slovenija v prihodnje
Muzej sodobne umetnosti, kamor bi bila
uvrščena tudi mednarodna Zbirka
2000+, ali naj se odpre razstavišče za
vsebine sodobne umetnosti. Direktorica
Moderne galerije Zdenka Badovinac je
zagovarjala muzejski koncept rešitve te-
žav, minister za kulturo Vasko Simoniti
pa je bolj naklonjen rešitvi z razstavi-
ščem. Svet je obravnaval tudi stanje na
Filmskem skladu RS. Vršilec dolžnosti
direktorja sklada Igor Prodnik je pri tej
točki zagotavljal, da je v mesecu in pol
rešil vse, kar njegov predhodnik ni, se-
veda v skladu s tem, kar dopušča ob-
stoječi zakon.

Pobudnica točke dnevnega reda Mu-
zej sodobne umetnosti in Zbirka 2000+
Renata Salecl je opozorila na dolgo kro-
nologijo težav v zvezi s prostori na Me-
telkovi 22, ki jih je v upravljanje dobila
Moderna galerija. Tam naj bi dobila tudi
dodatne prostore: knjižnico, restavrator-
ski center in pisarne, hkrati pa naj bi bila
tudi koordinator razstavišča. Badovin-
čeva meni, da je zgolj koordinatorska
vloga za Moderno galerijo podcenjujoča,
težavo pa vidi tudi v nejasnosti formal-
no-pravnega statusa razstavišča. Opo-
zorila je tudi, da Moderna galerija, kjer
bo kmalu stekla obnova, poseduje vsega
4000 kvadratnih metrov prostora, ki ob-
sega tudi knjižnico, pisarne in restavra-
torski prostor. Tudi po obnovi ne bo raz-

stavni prostor nič večji, težava pa ostaja:
v fundusu galerije se nahaja kar 17.000
artefaktov, razstavijo pa lahko le en od-
stotek.

Zato se direktorica galerije zavzema za
Muzej sodobne umetnosti kot prostor,
kjer se umetnost šele definira, in kjer bi
svoje mesto našla tudi zbirka 2000+, prva
take vrste na svetu, ki predstavlja dialog
med zahodno- in vzhodnoevropsko so-
dobno umetnostjo. Razstavišče te vloge
ne more opraviti, je prepričana Bado-
v i n č e va .

Na to temo se je oglasil tudi pred-
sednik sveta Moderne galerije, sousta-
novitelj zbirke 2000+ in »predstavnik ka-
pitala« Franci Zavrl, ki se zavzema za
javno-zasebno partnerstvo. »Država
nam bi morala iti naproti, ne pa da vidi le
težave,« je povedal Zavrl in dodal, da ga
vse skupaj frustrira. Dodal je še, da ima
Moderna galerija koncept, medtem ko
ga ministrstvo za kulturo nima. Simoniti
je nato zavrnil Zavrlove očitke, češ da
ministrstvo nima posluha za javno-za-
sebna partnerstva, in predlagal, da se na
to temo v kratkem pripravi javna raz-
p ra va .

Predsednik sveta Janez Pipan se je
spraševal, zakaj se morata muzej in raz-
stavišče »srečati na istem terenu in se
stepsti«, ko pa bi lahko obstajala oba, na
dveh različnih lokacijah. Na seji so tako
sklenili, da nacionalni svet za kulturo
podpira program koncepta Muzeja so-
dobne umetnosti, kot ga predlaga Mo-

derna galerija, ministrstvo za kulturo pa
poziva, naj bo z Moderno galerijo v dia-
logu. Projekt naj ministrstvo pripelje do
uresničitve na predvideni lokaciji na Me-
telkovi. V primeru, da se obe strani spo-
razumeta o skupni lokaciji, mora biti
Moderna galerija pri oblikovanju pro-
grama razstavišča povsem avtonomna.
Svet sicer podpira tudi odprtje razsta-
višča za sodobno umetnost, kot ga pre-
dlaga ministrstvo, vendar na drugi lo-
kaciji.

Program današnje seje je obsegal tudi
točko Poročilo ministrstva za kulturo o
nadzoru na Filmskem skladu RS, ki so ga
poleti zahtevali na parlamentarnem od-
boru za kulturo, šolstvo in šport. Član
sveta Miran Zupanič je dejal, da je po-
ročilo zelo natančno in vsebuje mnogo
podatkov, a ključna vprašanja ostajajo
odpr ta.

Prodnik in Simoniti za nastalo stanje
med drugim krivita tudi zakonodajo, ki –
kar zadeva delovanje Filmskega sklada –
ni dovolj natančna. Novi zakon o fil-
mskem inštitutu kot javnem zavodu naj
bi bistveno izboljšal delovanje domače
filmske produkcije.

Člani odbora so se dotaknili tudi točke
Predlog resolucije Nacionalnega progra-
ma za kulturo od 2008 do 2011. Strinjali
so se, da so bile upoštevane številne pri-
pombe, nekaj nezadovoljstva pa je spro-
žil uvod v program, ki naj bi bil preveč
abstrakten. Zupanič je dodal, da bi moral
biti program za državo bolj zavezujoč.
��

Darko Krajnc: “Èe ne greste na referendum, zgolj pomagate pri sporni
privatizaciji”
NSi: “Transportno letalo bomo uporabili tudi v primeru reševanja v gorah!”
Kaj se je vèeraj dogajalo okoli ljubljanske sodne palaèe ob vnoviènem
bombnem preplahu?


